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[Formanden.] 
1) Valg af 17 medlemmer til et udvalg angå- 

ende: 

Forslag til lov om statens deltagelse i 
udgifterne ved oprettelse af et dansk 
undervisningshospital i Leopoldville. 

2) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om ændring i færdselsloven. 

3) Anden behandling af: 

Forslag til lov om ændring i lov om Dan- 
marks erhvervsfond. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om udlån til statshus- 
mandsbrug m. m. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om erhvervelse af land- 
brugsejendomme. 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændringer i lov om 
landbrugsejendomme. 

7) Første behandling af:. 

Forslag til lov om ændringer i lov om op- 
rettelse og supplering af mindre land- 
brug m. m. 홢 statshusmandsloven 홢. 

8) Første behandling af: 

Forslag til lov om kommuners forkøbsret 
til fast ejendom samt støtte til kom- 
muners jordkøb. 

Mødet hævet Id. 1620. 

71. møde.  

Onsdag den 6. marts kl. 9. 

Formanden: Udvalget angående forslag til 
lov om forlængelse af kollektive overenskom- 
ster, forslag til lov om pris- og avancestop, 
forslag til lov Olll udbyttebegrænsning m. v. 
og forslag til lov om ændringer i lov om løn- 
ninger og pensioner m. v. til statens tjeneste- 
mænd har afgivet betænkning over nævnte 
lovforslag. Eksemplarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om be- 
regning af et reguleringspristal har afgivet 
betænkning over nævnte lovforslag. Eksem- 
plarer er omdelt. 

Udvalget angående forslag, til lov om 
ekstraordinær kontrol med priser og avancer 
og forslag, til lov om indseende- med priser 
har afgivet betænkning over nævnte lovfor- 
slag. Eksemplarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til lov om æn- 
dringer i lov om leje har afgivet betænkning -, , 
over nævnte lovforslag. Eksemplarer er om- 
delt. 

I skrivelse af gårs dato meddeler overbe- 
tjent Lykke Jørgensen, Skælskør, at han er 
villig til at indtræde som midlertidigt med- 
lem af folketinget under den arbejds- og 
socialminister Kaj Bundvad fra den 5. d. m. 
tilståede orlov. 

Jeg skal foreløbig forbigå de under punk- 
terne 1 og 2 på dagsordenen opførte sager. 

Man gik da til: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om Danmarks erhvervsfond. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 89) 
. findes i tidenden sp. 2498, udvalgets be- 
tænkning i tillæg B. sp. 397). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. , 



3601 I 6/3 63: 2. bøh. af f. t. 1. vedr. Danmarks erhver'vsfond. , 3602 

Lovforslagets tekst. og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets tekst og dets overgang til tredie 
behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør ind- 
sigelse imod dette forslag, betragter jeg det 
som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var : - 

Anden behandling af forslag til lov om 
udlån til statshusmandsbrug m. m. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 38) 
findes i tidenden sp. 1079, udvalgets be- 
tænkning i tillæg B. sp. 387). 

Der var stillet 8 ændringsforslag i be- 
tænkningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lòvforslagets paragraffer, ændringsfor- 
slagene og spørgsmålet om lovforslagets 
overgang til tredje behandling sattes til for- 
handling under ét. 

Teichert: Da der foreligger en meget ud- 
førlig betænkning vedrørende udvalgsarbej- 
det, er der ikke for mig grund til ret mange 
kommentarer. 

Udvalget har holdt 6 møder, haft samråd 
med landbrugsministeren og modtaget en 
deputation fra Erhvervsrådet for Gartneri 
og Frugtavl. 

Den høj tærede landbrugsminister har væ- 
ret meget imødekommende over, for udval- 
get, og han har stillet flere ændringsforslag, 
som er tiltrådt af hele udvalget eller, af et fler- 
tal inden for d e t t e .  ;  

Socialdemokratiets ønske om flere midler . 
til kolonihaveformål på grund af de ændrede 
administrationsformer, hvorefter arealerne 

ikke mere sælges, men udlejes, er tilfredsstil- 
let derved, at der nu foreslås stillet 2 mill. 
kr. til rådighed under § 1, stk. l  b. Det var 
det forslag, der fik det ærede medlem hr. 
Morten Lange til at forundre sig over den 1홢 
som han sagde 홢 noget akavede måde at 
fremsætte et sådant ønske på ved behand- 
lingen af udstykningsloven. Nu er det som 
bekendt udlånsloven, vi behandler, og dér 
er det, det hører hj emme, men det er vel 
gået op for det ærede medlem! 

De ændrede forhold for landbrugets ved- 
kommende har berettiget et ønske fra Er- 
hvervsrådet for Gartneri og Frugtavl om 
flere midler til at bygge drivhuse på mindre 
landbrugsejendomme, der egner sig til denne 
brug, og de enkelte lånebeløb foreslås for- 
høj ét til 24.000 kr., i særlige tilfælde dog 
45.000 kr. For at undgå fejlinvesteringer er 
der stillet krav om, at det lån, der ydes ud 
over 2 4  kr., kun kan opnås af uddannede 
gartnere. , 

Der har været talt om konvertering af de 
lån, der ydes i henhold til statshusmands- 
loven, og også om rentebetalingskrayet, der 
af mange frygtes at blive udsat for forskèls- 
behandling fra myndighedernes side. For 
konverteringens vedkommende er der jo tale 
om to former, dels en tvungen ved ejerskifte, 
dels en frivillig som mulighed for yderligere 
prioritering til nødvendige investeringer. 
Ved denne disposition inddrages renteefter- 
betalingsbeløbet under de fremtidige lån. 
Ved ejerskifte behandles efterbetalingskra- 
vet altid individuelt, og resultatet er , altid 
afhængigt af de forskellige handelsvilkår, 
selv om der er visse regler at arbejde efter., 

Jeg er den højtærede landbrugsminister 
taknemlig for tilføjelsen til § 6, hvorefter 
der er mulighed for at undgå konvertering 
ved ejerskifte som følge af dødsfald, hvor 
den anden ægtefælle overtager ejendommen 
med de tidligere forpligtelser. Der har her 
været et irritationsmoment, der uden skade 
kan fjernes. ' 

Venstre og de konservative har stillet æn- 
dringsforslag om at føje et nyt stk. 3 til § 1, 
gående ud på,, at de midler, der her er stillet til 
rådighed, kun i ganske særlige tilfælde bør 
anvendes til oprettelse af nye husmands- 
brug. Udvalgets flertal mener, at denne tilføj - 
else er overflødig. Statens jordlovsudvalg ved, 
at der kun er begrænsede arealer til rådig- 
hed, og kravet til disse arealers beliggenhed , 


